



ဟီၣ်ကဝီတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လၢမးၣ်းၣ်ၣ်ၣ်, ၂၀၂၀နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-19-62-s1

ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရူၣ်ဟီၣ်ကဝီတၢ်ဟံၣ်ဖျါ: ဒီပနံၣ်တဖၣ်ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ကပံာ်ဒီး တၢ်ဖၣ်ဆၢလၢသးဖီၣ်စုကဝဲတဖၣ်အဘၣ်စၢ, လၢဖျါတြၢ်အါရံၤတုၤလၢယုၤလံ ၂၀၁၉နံၣ်

ဟီၣ်ကဝီတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤပာ်ဖျါဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးတဖၣ်လၢသထူၣ်ဒီးကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၢ, ဒုသထူၣ်ကီၢ်ရူၣ်အပူၤဖဲလၢဖျါတြၢ်အါရံၤဒီးလၢယုၤလံအဘၣ်စၢန့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢအုၣ်ဖျါ ၂၀၁၉ နံၣ်အပူၤန့ၣ် ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်သးတဖၣ် န့ၣ်လီၤလဲၤတလၢကွံာ်ဆူ ကညီဒိ ကလုာ်စၢဖျါကရူၢ်(KNU)ဟီၣ်ကဝီတၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်အလီၢ်ဖဲသထူၣ်ကီၢ်ဆၢပူၤအံၤအယီၤကဲထီၣ်လီၢ်ကဝီဖဲတဖၣ်တၢ်ဘၣ်ယီၣ်ဘၣ် ဘျီလၢအဝဲသ့ၣ်နီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်လီၤ. မ့ၢ်လၢကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၢအပူၤတခါ လီၢ်ကဝီသဝီဖီၣ် ၉ ဂၤ လၢဖျါပၤဝါဒီပနံၣ် (စူပၤ ဝမ်းကုမ္ပဏီ) ဟံးန့ၢ်ဆူၣ်ကွံာ် အဝဲသ့ၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ဖဲဒီးပုၤကရူၢ်ပူၤတဖၣ် ဂုၢ်ကွဲးစၢး ဂၤလီၢ်ဒီးဝဲလၢ ကန့ၢ်ဘၣ်က့ၤ အဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်အဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး သဝီဖီၣ်လၢ ဆီသးခံသ့ၣ်တဖၣ် ဟံၣ်ဖျါထီၣ်စ့ၢ်ကိးဝဲ လၢမ့ၢ်မၤအုၣ်ဝါသီဒီပနံၣ် (မြန်မာ့အဝင်းသုံးကုမ္ပဏီ) ဟံးန့ၢ် ဆူၣ်ကွံာ် အဝဲသ့ၣ် ဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်တဖၣ်လံအယီၤခဲအံၤဘၣ်ယီၣ် ဝဲလၢ ဒီပနံၣ်တၢ်ဟူးတၢ်ဂၤတဖၣ် ကမၤဘၣ်ဒိအဝဲသ့ၣ်ပူၤတလၢလီၤ. လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါ ကွီလၢဝီက့ကရူၢ်ပူၤတဖျါ အကွီဖိ တနီၣ်ဘၣ်လဲၤမၤလံာ်လၢသီခါဖျါအပူၤ မ့ၢ်လၢ ကွီဆံးဒီး ကွီဖိအိၣ်တတြီၢ် လၢအယီၤန့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်ပယီၤသးလဲၤန့ၣ်လီၤတလၢကွံာ်ဆူKNU တၢ်ဟီၣ်ကဝီပူၤဖဲသထူၣ်ကီၢ်ဆၢ

ကီၢ်ပယီၤသးလၢအဟူးဂဲၤဝဲဝဲ သထူၣ်ကီၢ်ဆၢ KNU တၢ်ဟီၣ်ကဝီတဖၣ် မ့ၢ်ဝဲ သးဒုးယၢ်ပၤဆုၢရဲၣ် ကျဲ (စကခ)-၈, ခိၣ်ချၢ သးရူၣ်-၄၀၄, ခိၣ်ချၢ သးရူၣ်-၂ဒီးခိၣ်သးရူၣ်-၉အသးကျိတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သးကျိတဖၣ် အံၤအိၣ်လၢခိၣ်ချၢ သးတြီၤ(ခမတ)-၄၄တၢ်ဟီၣ်လံာ်ခဲလၢန့ၣ်လီၤ.

ဖဲလၢအုၣ်ဖျါ ၂၀၁၅, ၂၀၁၉နံၣ်န့ၣ် ကီၢ်ပယီၤသးသးကျိ-၁အဖီလံာ်စကခ-၈ဒီးခိၣ်ချၢ သးရူၣ်-၄၀၄ အသးဖီၣ်၃၅ ဂၤ လဲၤန့ၣ်လီၤဆူယ---သဝီ, ပနီၣ်ကျါကရူၢ်အပူၤလၢအတအိၣ်ဒီးတၢ်ဒုးသ့ၣ်ညါဆိဝဲ ကညီဒိကလုာ်တၢ်ထူၣ်ဖျါ သးမုၢ်ဒိၣ်(KNLA)ဘၣ်လီၤ. သးတဖၣ်အံၤလဲၤန့ၣ်လီၤဒီးသးသီလုၣ် ၃ ခိၣ်ဒီး ဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲအီၤလၢ သးခိၣ်ဒိၣ် စိမ့းခဲၣ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယီၤသးတၢ်န့ၣ်လီၤလဲၤတလၢကွံာ် KNUတၢ်ဟီၣ်ကဝီ တၢ်ဟံၣ်ပနီၣ်အလီၢ်အံၤ သဝီဖီၣ်တဖၣ် ဟံၣ်ပနီၣ်ဝဲလၢအမ့ၢ်တၢ်မၤကမၢ်ထံကီၢ်ဒိဘၣ်တၢ်ပတုာ်တၢ်ခးလံာ်ယံာ်ယၢ်(NCA)အတၢ်ဘျၢသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. ခဲအံၤ သဝီဖီၣ်တဖၣ်တူၢ်ဘၣ်ဝဲလၢလီၢ်ကဝီပူၤတၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢတအိၣ်လၢအဂီၢ်လၢဘၣ်ဒီးဘၣ်ယီၣ်ဝဲလၢတၢ်ဒုးကက့ၤကဲ ထီၣ်ကဒါန့ၣ်လီၤ.

လၢအပူၤကွံာ် တချုးလၢတၢ်မၤတၢ်ပတုာ်တၢ်ခးဒီးဘၣ်န့ၣ် အ---သဝီဖီၣ် တူၢ်ဘၣ်တၢ်မၤပယုၤ ပုၤဂုၢ်ဝီခွဲးယၢ်တဖၣ် ဘၣ်ဆၢ ဖဲလၢအိးကထိဘၣ် ၂၀၁၅ နံၣ်တၢ်ဆဲးလီၤစုမုၢ်ကျါဆူ NCA လံာ်ယံးယၢ်ပူၤဝဲအလီၢ်ခဲ တၢ်ဒုးတၢ်ယၢ် တအိၣ်လၢဘၣ်အယီၤ အဝဲသ့ၣ်လဲၤက့ၤဖံးမၤဘၣ်က့ၤဝဲလၢတၢ်သဘျၢ အပူၤလီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိး ကီၢ်ပယီၤသး တၢ်မၤပ ယုၤဒီးတၢ်မၤတံာ်တၢ်တဖၣ်စ့ၢ်ကိးစ့ၢ်လီၤဝဲန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢမ့ၢ်လၢ ကီၢ်ပယီၤသးသ့ၣ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤလဲၤတလၢကွံာ်

ဆူ KNU တပ်ဟပ်တိုက်ကဝိတ်ဟပ်ပနီနီလီအယိ သဝိဖိတဖှ် တူဘ်ဘဲလဲ တပ်ဘ်တပ်ဘာတအိဉ်လဲအဂီၢ် လဲဘဲဘ်ဒီးလဲဖဲလဲမဲကွဲတပ်လဲအကျိးပူတဘူဉ်လဲဘဲလီၤ.

ဖဲလဲအဖျိဉ် ၂၁သီ, ၂၀၁၉ နံနံနီၣ် ကီၢ်ပယိသုးခိဉ်ချ သုးရှုဉ်-၂ဒီးခိဉ်သုးရှုဉ်-၉ အသုးဖိ၅၂၇ လဲၤ နီၣ်လီၤဝဲဆူ ပ---သဝိ, တကွဲကျါကရူၢ်, သထူဉ်ကီၢ်ဆဉ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်လဲၤနီၣ်လီၤဒီးသုးသိလုဉ် ၃ ခိဉ် ဒီးဘဲတပ်တိခိဉ် ရိဉ်ခဲအိၤလဲၤသုးဒုခိဉ်ခဲကိဉ်သါန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လဲၤသုးဒုတဒုအံၤနီၣ်လီၤလဲၤတလဲၤကွဲၣ်KNU တပ်ဟပ်တိုက်ပူတပ်ဟပ် ပနီနီလီၤအယိလီၢ်ကဝိတ်သဝိဖိတဖှ် ပျံတပ်ဒီးဘဲယိဉ်ဝဲဒဉ် လဲၤတပ်ဒုးကကွဲၤကဲထီဉ်ဘဲဖုးန့ၣ်လီၤ. ကီၢ်ပယိပ ဒိဉ်မ့ဆဲးလီၤစုမ့ၢ်ကျါလဲၤ NCA လံာ်တပ်အာဉ်လီၤ အိၤလီၤအပူဘဲဘဲဆဉ် အသုးတဖှ် ဟူးဂဲၤဟးဝဲၤဝဲၤဟ်ဖျါထီဉ် အ ဂံၢ်အဘါ လဲၤတလဲၤကွဲၣ် တပ်ဟပ်ပနီနီ လီၢ်ကဝိတ်တဖှ်လီၤ. မ့ၢ်လဲၤ NCA ဟဲစိဉ်န့ၣ် လီၢ်ကဝိတ်သဝိဖိတဖှ် တပ်မုာ်တပ် ခုဉ်ဒီးလဲၤကွဲၣ်ဖဲမဲညီထီဉ်လဲၤအတပ်လုာ်အိဉ်နီၣ်ခိသးသမူဂီၢ်တဆဲးတကွဲၢ်အယိအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်လဲၤဝဲလဲၤတပ်ဒုးသုတ ကွဲၤကဲထီဉ်သးလဲၤတဂ့ၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်မဲအူၤဝါသီခိပနီနီ(မြန်မာ့အေဝါးသုံးကုမ္ပဏီ)ဟံးန့ၣ်ဆူဉ်ဟီဉ်ခိဉ်ဖဲကွဲးထီဉ်ကီၢ်ဆဉ်

ဖဲလဲဖူၤတြုၤအါရံၤလဲၤထီဉ်သီ ၂၀၂၀ နံနံနီၣ် မ့ၢ်မဲအူၤဝါသီခိပနီနီစးထီဉ်ဟူးဂဲၤမဲဝဲတပ်ဆူဉ်လဲၤဒီးတပ်တုကျဲတပ် တိာ်ကျဲဖဲ ဘ---သဝိ, ဆိသုးခဲကရူၢ်, ကွဲးထီဉ်ကီၢ်ဆဉ်န့ၣ်လီၤ. ခိပနီနီကစၢ်မ့ၢ်ဝဲ အူလးယး, အပူမဲတပ်ဖိမူဒါ ခိဉ်မ့ၢ်ဝဲအါဝဲဒီးပူမဲတပ်ဖိခဲလဲၤအိဉ်၅၀၀၀လီၤ.

ဖဲခိပနီနီလဲၤနီၣ်လီၤဆူဉ်လဲၤဒီးတုကျဲလဲၤသဝိပူအဆာကတီၢ် တဒုးသ့ၣ်ညါဆိဝဲလီၢ်ကဝိတ်သဝိဖိဒီး ဒုသဝိခိဉ်နီၣ် သ့ၣ်တဖှ်ဘဲ. လဲၤတပ်န့ၣ်အယိ သဝိဖိတဖှ် တသ့ၣ်ညါထွဲ ခိပနီနီအတပ်ရဲဉ်တပ်ကျဲ လီၤတံၢ်လီၤဆဲးဘဲ ဒီးတ တူၢ်လီၢ်ဒီးသမံသမိးသးဘဲဘဲဆဉ်ဟ်ဖျါဝဲဒဉ်ထဲတပ်လဲၤအနီၣ်ဟူဒီးထီဉ်ဘဲတဖှ်လီၤ. ခဲကနီၣ်အံၤခိပနီနီ အံၤမဲတုာ်လံာ်ဖဲသဝိပူယံာ်ဂ့ၤလဲၤန့ၣ်လီၤ. တပ်ဘဲဒီးဘဲထံးလဲၤသဝိဖိအဖိခိဉ်တအိဉ်ဒဲးအါအါဘဲဆဉ်သ ဝိဖိလဲၤအအိဉ်ဘူးဒီး တပ်တိာ်ကျဲလီၢ်တဖှ် ဘဲယိဉ်ကီၢ်ဂီၤဝဲလဲၤတပ်ကမဲဘဲ ဒီးဘဲထံးအဝဲသ့ၣ် တပ်အိဉ်မူတီၤ ပတီၢ်တဖှ်န့ၣ်လီၤ.

ခိပနီနီအံၤဟံးန့ၣ်ဝဲသဝိဖိဟီဉ်ခိဉ် ကအိဉ် ၁၁၅ အူကံၢ်ယဉ်ယဉ် ဒီးပူၤနီၣ်ဝဲတပ်လီၢ် တနီၣ်လဲၤ အလုာ်အပူ တ ကာဉ်ကိဉ်ဘဲန့ၣ်လီၤ. KHRG ပျီပူပူမဲတပ်ဖိမဲတပ်ထံဉ်လီၢ်သံကွဲၢ်တံၢ်ဒီး KNU သ့ၣ်ပျီပူမဲတပ်ခိဉ်စီအ--- အခါအဝဲစံးဝဲလဲၤခိပနီနီအံၤဘျုးလီၤစုစးထီဉ်လဲၤ ၂၀၁၅ ဒီး ၂၀၁၆ နံနံနီၣ်လံာ်ဘဲဆဉ် အဝဲသ့ၣ်တစးထီဉ်ဒဲးအတပ်တိာ် ကျဲဖဲန့ၣ်အဝဲအံၤဘဲလီၤ.

သဝိဖိတနီၣ်နီၣ်ဆါကွဲၣ်အဟီဉ်ခိဉ်လဲၤအပူၤစုၤလဲၤတကာကီဉ်ဘဲမ့ၢ်လဲၤအဝဲသ့ၣ်ဘဲယိဉ်ဝဲလဲၤခိပနီနီအံၤကဟံး န့ၣ်ဆူဉ်ခိလီၤကွဲၣ်ဘဲဖုးအဝဲသ့ၣ်အတပ်အယိန့ၣ်လီၤ. လဲၤန့ၣ်အမဲာ်ညါဖဲခိပနီနီဘျုးလီၤစုအဆာကတီၢ် KNU ကီၢ် ဆဉ်ပူဘဲမူဘဲဒါတဖှ်တသ့ၣ်ညါထွဲတံၢ်နီတမံာ်ဘဲဒီးပူၤသဝိဖိတနီၣ် တသ့ၣ်ညါထွဲ စ့ၢ်ကီး တံၢ်နီတမံာ်ဘဲ လီၤ. ခိပနီနီအံၤလဲၤဟံးန့ၣ်ဝဲတပ်ပျဲလဲၤကမဲတပ်မဲတပ်တိာ်ကျဲအံၤလဲၤအမ့ၢ် ကီၢ်ပယိပ ဒိဉ်ကရူၢ်ခိဉ်အအိဉ် ၂၇၀ အ အိဉ်လဲၤအမ့ၢ်မဲၢ်ရူၢ်ခိဉ်ကရူၢ်ခိဉ်မိမ့ၢ်အူဒီးတံၢ်ဒဲးခဲကရူၢ်ခိဉ်အူဒုးစိလီၤ.

သ့ၣ်ပျီပူမဲတပ်ခိဉ်စံးစ့ၢ်ကီးဝဲလဲၤခိပနီနီအံၤအတပ်ရဲဉ်တပ်ကျဲအိဉ်အါန့ၣ်ဒဲးတပ်ဆူဉ်လဲၤဒီးတပ်တုကျဲန့ၣ်လီၤ. အဝဲစံးဝဲလဲၤ “ယဟ်ဖျါထီဉ်တနီၣ်ဒဲးဘဲ. ယတသ့ၣ်ညါလီၤတံၢ်ဒဲးဘဲအယိ KNU ပူဘဲမူဘဲဒါ အဂ့ၢ်စ့ၢ်ကီး ကလူယုသ့ၣ်ညါဝဲဘဲယးခိပနီနီအံၤအတပ်ဖဲတပ်မဲအတပ်ဟူးတံၢ်ဂဲၤစ့ၢ်ကီးလီၤ.”



Kyeh Htoh (Kyaikto) Township, Doo Tha Htoo (Thaton) District **KHRG**



Kyeh Htoh (Kyaikto) Township, Doo Tha Htoo (Thaton) District **KHRG**

တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၣ်အိၤဖဲ လၢယုၤလံၤစသီ, ၂၀၁၉ နံၣ်ဖဲ ယ---သဝီ, ခိုၣ်ပုၤကရူၢ်, ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်, နူၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤဟံၣ်ဖျါဝဲ ဟီၣ်ခိၣ်တနီၤလၢ စူၤဖါဝါဒိပနံၣ်ဟံးန့ၣ်ဆူၣ်ကွဲၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒိပနံၣ်ပုၤမတၢ်ဖိတဖၣ် သ့ၣ်လီၤ ဟံးကထံ လၢဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်တနီၤအပူၤလံၤဒီး ဖျါလၢ တုၤမ့ၢ်ထံလၢဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်တနီၤအပူၤမ့ၢ်လီၤသံးကွဲၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ် ကသ့ၣ်လီၤအါထီၣ်စ့ၢ်ကိးကထံလၢဟီၣ်ခိၣ်လီၢ်တဖၣ်အံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.(တၢ်ဂီၤ-KHRG)

တၢ်ကူၣ်ဘၣ်ကူၣ်သ့ၣ်ကွဲၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်တလၢလီၢ်လၢကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်

ဖဲ လၢယုၤလံၤ စသီ, ၂၀၁၉ နံၣ်န့ၣ် ယ(KHRG ပျီပူၤပုၤမတၢ်ဖိ)လဲၤမတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီး စ---သဝီခိၣ် စီအ---ဖဲဝီၢ်က့သဝီ, ဝီၢ်က့ကရူၢ်, ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်သဝီခိၣ်ထီၣ်အယံၤ သဝီဖိနီၣ်ဂံၢ်စ့ၢ်ကိးအါထီၣ်ဝဲလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သဝီပူၤတီၤဖျါကွဲၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အံၤ ဆံးဝဲအယံၤတတြီၢ်လၢလၢ ကွဲၣ်ဖိကိးဂၤဒီး အဂီၢ်ဘၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယံၤစးထီၣ်လံၤလၢ ၂၀၁၇နံၣ်န့ၣ်ကွဲၣ်ဖိတနီၤဘၣ်လဲၤမလိက့ၤတၢ်လၢသီခါဖျါလၢသဝီပူၤလီၤ. လီၢ်ကဝီဖိတဖၣ်ယုၤထီၣ်ကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်လၢ ကသ့ၣ်ထီၣ်န့ၣ်အဝဲသ့ၣ် ကွဲၣ်တၢ်သ့ၣ်ထီၣ်အသီ ဘၣ်ဆၣ် တန့ၢ်ဘၣ်ဝဲ တၢ်စံးဆၢနီတမံးဒီးဘၣ်. ခဲအံၤကီၢ်ပယီၤပဒိၣ်ဟံးလီၤယၢ် ကွဲၣ်သရၣ်တဂၤ ဒီးသရၣ်မ့ၢ် တဂၤလၢအသိၣ်လိ ကွဲၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်လၢသီခါဖျါန့ၣ်လီၤ.



Kyeh Htoh Township, Doo Tha Htoo (Thaton) District **KHRG**



Kyeh Htoh Township, Doo Tha Htoo (Thaton) District **KHRG**

တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၣ်အိၤဖဲ လၢယုၤလံၤစသီ, ၂၀၁၉ နံၣ်ဖဲ စ---သဝီ, ဝီၢ်က့ကရူၢ် ကွဲးထီၣ်ကီၢ်ဆၣ်, နူၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤလၢစုစုတဖၣ်ဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤတီၤဖျါကွဲၣ်အတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဒီး မ့ၢ်မ့ၢ် တၢ်ဂီၤလၢစုစုတဖၣ်ဟံၣ်ဖျါဝဲကွဲၣ်ဖိလၢ အဘၣ်မလိတၢ်လၢသီခါဖျါပူၤန့ၣ်လီၤ.(တၢ်ဂီၤ-KHRG)